
GLASILO DELOVNIH LJUDI DO BETI, KOMET

P R E B E R IT E  —  B liža jo  se časi dopustov. Preden vam  zaže lim o  veliko  sonca, toplo m orje, ka kšn o  novo prije tno  
poznanstvo , na j opozorim o na letošnjo  že  šesto štev ilko  Vezila. Iz š la  je  sam o na osm ih straneh, za to  je  vam  ne bo 
po trebno  odnesti na dopust, sa j jo  boste  v dobri uri zm o g li dom a. S vetu jem o , da prebere te  zan im ivo  a n ke to  in se 
m ed  odgovori zam islite . O pozarjam o na rubriko  „Ali veš. . . ” S a j res, ali veste, da lahko  povsem  neznan i pevec  
v enem  letu  za slu ži m alone 500 starih  m ilijonov, da m oram o  Jugoslovan i za  liter goriva  dela ti po starih  izračunih  
34 m inut, v Z R  N em čiji p a  slabih 6 m inut, da bo ju g o slo va n sko  km e tijs tvo  le to s zaslu žilo  k a r  2,1 m ilijarde  
dolarjev. ’. .  ? N a  6. s tran i p rinašam o zan im iv  pogovor z  M ilanom  Ivanetičem , m o ža ka rjem , k i  im a  dva kon jička , 
M irnopečanke  še ka r  naprej keglja jo , na 8. s tran i p a  ugotavljam o, da so po lovico  R em brand tov ih  de l naredili 
drugi. S e  bo ve lik i s lika r  obrn il v grobu? S m o  S lovenci res na jbo lj „pravovern i” varčevalci?

T o liko  v le tošn ji šesti p red d o p u stn išk i številki. In  sedaj k  željam : veliko  sonca, m iru, hladnih pijač, toplo  m orje  
razum evajočo  ženo  in veliko  p rija te ljev  za  —  kartanje . C e p a  bo priložnost, s i po  m o žn o sti oglejte  k a kšn o  
zan im ivo  razstavo, dobro fi lm s k o  a li g leda liško  predstavo , v seka ko r  p a  ne p o za b ite  na dobro knjigo.

U R E D N IŠ T V O  V E Z IL A



NAŠA ANKETA
Nekateri so  
slepi

Sindikalna konferenca me
tliške Beti je nedavno razpra
vljala o disciplini na delovnem 
mestu, prav tako pa razprave 
o tej problem atiki tečejo tudi v 
izvršnih odborih osnovnih sin
dikalnih organizacij po toz
dih. Povod za takšne razprave 
je seveda neustrezna discipli
na, ki sicer še ni tako kritična, 
da bi m orali sprožiti alarmni 
zvonec, a tudi ne tako neopo
rečna, da bi ta  problem  smeli 
pustiti vnemar.

Prihodi v delovno organiza
cijo so zaenkrat zadovoljivi, 
zam ud na delo ni. Pri odhodih 
pa je problem  v tem, ker že 15 
m inut pred koncem delovnega 
časa čaka skupina delavcev pri 
izhodu, z izgovorom seveda, 
da avtubos odpelje pred 15. 
uro. Vendar pa ima Beti z 
Integralom  dogovor, da odpe
ljejo avtobusi 5, 10 m inut po 
15. uri.

Najbolj problem atičen je 
bife. Nekaj skupin delavcev 
stoji v bifeju od pol osmih do 
pol devetih zjutraj ter v času 
malice do 11. ure, torej ves čas, 
ko je bife odprt. V popoldan
ski izmeni pa se dogaja, da 
pridejo nekateri na delovno 
mesto le na obisk, nato pa 
odidejo v bife. Ob tem se pos
tavlja vprašanje, kako je s 
prisotnostjo na delovnem mes
tu? Ali jih njihovi sodelavci ne 
pogrešajo? In kako je z ljudmi, 
ki te delavce nadzorjujejo? Ne 
opazijo njihove odsotnosti? 
Nekateri so očitno slepi.

V Beti so že razmišljali, da 
bi bife zaprli ter prešli na 
sam opostrežni način prodaje 
pijače po tozdih, a niso pre
pričani, da bi bilo to učinko
vito. Odločitev o rešitvi tega 
problem a bo vsekakor padla 
še junija. Prav gotovo pa izvr
šni odbori sindikatov v razpra
vi ne bodo izpustili problem a 
alkoholizm a na delovnem me
stu ter tihotapljenja alkohola v 
delovno organizacijo.

D a bi dobili nekoliko bolj 
jasno sliko o problem u disci
pline na delovnih mestih, smo 
za mnenje o tej problem atiki 
povprašali nekaj delavcev v 
Beti. Zanimivo pri tej anketi je 
bilo, da je bilo zelo težko dobi
ti mnenja delavcev o tem

problem u. Tako na primer v 
skladišču gotovih izdelkov ni 
bilo moč najti niti enega, ki bi 
govoril o nedisciplini, četudi 
disciplina v tistem delovnem 
okolju ni vedno povsem  neo
porečna.

Velikodušno 
podpiso
vanje 
dovolilnic
NIK O  FILA K , vratar: „Od- 

kar smo okrog tovarne posta
vili ograjo in so za izhod iz 
delovne organizacije potrebne 
dovolilnice, je tudi izhodov 
manj. Izhajajoč iz tega lahko 
zaključim, da so prej mnogi

NIKO FILAK
hodili ven brez potrebe. Poleg 
tega pa sedaj tistim , ki odidejo 
iz tvarne po zasebnih oprav
kih, odbijejo delovne ure. Še 
vedno je največ izhodov v 
dopoldanski izmeni, kar je 
razum ljivo, saj imajo ljudje ta 
krat največ opravkov; službe
nih ali zasebnih. Sicer je šte
vilo izhodov v največji meri 
odvisno od tistih, ki dovolil
nice izdajajo. Nekateri jih 
podpisujejo zelo velikodušno, 
pri drugih jih delavci dobijo s 
tešavo. Im am o tudi izjeme, ki 
hočejo mimo vratarja brez 
dovolilnice, izmišljujejo si raz
lične izgovore. Zadržati jih ne 
m orem o, zato jih zapišemo v 
črno knjigo. To so v glavnem 
vedno isti ljudje.”

VIDA KLEPEC, adjustirka 
v tozdu Konfekcija: „Delavci 
iz obratov, kjer nim ajo norm i
ranega dela, pogosto zahajajo

v bife. Me, ki m oram o doseči 
norm o, pa vedno pazim o, da 
se čim prej vrnemo iz bifeja, če 
že gremo tja na čaj. K osem  šla 
pred dnevi na čaj, je bila pri 
šanku dolga vrsta, zato nisem 
čakala. Predlagam , da bi zato 
stregli dve točajki. Po drugi 
strani se sprašujem , kako to, 
da je med delovnim časom v 
bifeju toliko ljudi. Jih na 
delovnem mestu ne pogrešajo? 
G ovori se, da bi m orda bife 
zaprli in ne bi več obratoval!

ANTON GORŠE
Ne, to  ne bi bilo dobro! Razen, 
če bi po tovarni postavili avto
mate za p ijačo .”

ANTON GORŠE, predde
lavec v tozdu K odranka in vol
na: „Veliko delavcev gre v bife, 
da jim  pač mine čas — to je res. 
Toda mnogo jih  gre tudi zato, 
da si potešijo žejo. Za tiste, ki 
so stalni obiskovalci ob točilni 
mizi bi rekel, da je to njihova 
nekajletna navada. Iz našega 
tozda jih sicer bolj malo zaha
ja  v bife, vendar smo proti ta 
kšnim poskusili ukrepati, a ko 
bi morali ljudi kaznovati, so 
postali sodelavci preveč sen
tim entalni in tako ni bilo s 
kaznijo nič. Pozdravljam  sin
dikalno odločitev, da bo vzel 
vajeti v roke ter postavanju ob 
šanku naredil konec. To bi 
m oral narediti že prej! Ni
kakor pa se ne strinjam , da bi 
bife zaprli, saj pridejo mnogi 
zjutraj tja na zajtrk, popijejo 
čaj ali kavo.”

JO Ž E  M UC, tehnolog v 
barvavrni: „Problem  z bifejem 
in ljudmi, ki pogosto zahajajo 
tja, je um etno ustvarjen. Če bi 
ga zaprli, s tem ne bi rešili 
težave. Tisti ljudje, ki se sedaj 
sestajajo ob točilni mizi, bi se 
potem  zadrževali kje drugje. 
N ikakor pa ni rečeno, da je 
zaradi tistih ljudi zastoj v pr-

VIDA KLEPEC
oizvodnji, saj ti delavci nimajo 
norm iranega dela, njihova 
glavna naloga pa je, da bdijo 
nad stroji. Pri tem pa lahko 
drug drugega nadomeščajo. V 
barvarni im am o takšen delo
ven proces, da lahko delavec 
nadom esti drugega, a to ne

JOŽE MUC
pom eni za proizvodnjo nobe
ne izgube.”

M. B.



TOVARNA IZ PRAVLJICE —  Metliški tehniki in inženirji* člani društva, so pred kratkim pripravili 
izlet v Pirot. Tamkajšnji tekstilci so nas sprejeli odprtih rok, priznati pa moramo, da smo bili še bolj kot 
nad tradicionalno gostoljubnostjo navdušeni nad najbolj sodobno opremo. Na sliki: gostitelji so nam 
pokazali krojenje, ki ga opravljajo s pomočjo računalnika. D a imajo bolj malo odpadkov, bržkone ni 
potrebno izgubljati besed. (Foto: Branko Matkovič)

ovarna 
iz pravljice

D ruštvo inženirjev in teh
nikov tekstilcev iz Metlike je 
pripravilo ekskurzijo v Pirot. 
G lavni namen je bil ogledati si 
tekstilno tovarno 1. maj. In 
imeli smo kaj videti.

Delovna organizacija je kot 
iz pravljice, postavljena v 
mogočni park , v katerem  ne 
m anjkajo niti pavi.

Najbolj padejo človeku v 
oči um etniške stvaritve, ki so 
vgrajene v poslopje. Ne bo 
odveč om eniti otroškega vrt
ca, ki ga ima 1. maj, pa še 
muzeja, v katerem  prikazujejo 
razvoj svoje tovarne. Proiz
vodni prostori so opremljeni z 
najsodobnejšo oprem o, na 
naši sliki vidimo krojenje, ki 
ga opravljajo s pom očjo raču
nalnika in se tako izognejo 
prevelikim odpadkom .

Gostitelji so nas sprejeli zelo 
lepo, povedali so nam , da si 
ogleda njihovo delovno orga
nizacijo letno tudi sto tisoč 
ljudi.

Ob ogledovanju 1. maja se 
človeku nehote porodi tiha 
želja, da bi imeli tudi v Beti kaj 
podobnega.

Nekaj bi lahko k videzu Beti 
prispevali tudi sami, če bi le 
bolj pazili na red in čistočo. 
Tako pa...

Koliko 
za vrtec

Na podlagi 15. člena Zako
n i  o vzgoji in varstvu predšol
skih otrok (Ur. list SRS, št. 
35/79) je skupščina OSOV 
Metlika na seji dne, 8. 6. 1983 
sprejela SKLEP o višini 
prispevka staršev pri kritju 
stroškov za otroka v 
vzgojnovarstveni organizaciji 
v občini M etlika za leto 1983 

I .

Ekonom ska cena na otroka 
v vzgojnovarstveni organiza
ciji znaša mesečno v jasličnem 
oddelku 7.451 din, v skupini 
2—3 letnih otrok 6.304 din, v 
skupinah 3—7 letnih otrok 
4.745 din.

Stroške vzgoje in am ortiza
cijo krije za vse otroke v celoti 
občinska skupnost otroškega 
varstva Metlika.

Stroške varstva in prehrane, 
ki znašajo v jasličnih oddelkih 
4.507 din, v skupini 2—3 le

tnih otrok 4.156 din in v skupi
nah 3—7 letnih otrok 3.100 
din krijejo starši in skupnost 
po merilih, ki jih določa ta 
sklep.

II.
Starši krijejo sami najvišji 

znesek varstva in prehrane za 
svojega otroka v vzgojno
varstveni organizaciji, če pov
prečni mesečni dohodek na 
člana družine, v kateri otrok 
šivi, presega 9.800 din.

III.
Starši prispevajo pri pokri

vanju stroškov varstva in pre
hrane mesečno za svojega 
o troka v vzgojnovarstveni or
ganizaciji znesek, ki je odvisen 
od povprečnega dohodka na 
člana družine v preteklem letu.

Pri ugotavljanju dohodka 
veljajo smiselno enaka določi
la, kakor za minimalne de
narne pomoči.

V.
Za vsak dan vnaprej sporo

čene odsotnosti otroka se od 
stroškov varstva in prehrane 
odšteje v jaslih in v skupini 
2—3 letnih otrok 48,40 din, v 
skupinah 3—7 letnih otrok pa 
42,50 din.

Če je otrok v VVO več kot 
21 dni v mesecu, se za vsak dan 
prišteje za prehrano v jaslih in 
v skupini 3—7 letnih otrok pa 
60,70 din.

VI.
Razliko med prispevki star

šev, in med dejanskim i stroški 
varstva in prehrane za otroka 
v vzgojnovarstveni dejavnosti 
zagotavlja skupnost.

V prim eru bistveno nižjega 
planiranega dotoka sredstev 
skupnosti in v primeru bistveno 
višjih m aterialnih stroškov v 
vzgojnovarstveni organizaciji, 
bodo med letom spremenjena 
določila 1. in 3. člena tega 
sklepa.

VIL
Ta sklep velja od 1. 7. 1983 

dalje. Objavi se v Vezilu. 
PRED SED N IK  SKUPŠČINE 
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...da zadošča naš magistralni 
p linovod za potrebe do 1995. 
leta. Podatek, da z zemeljskim 
plinom  že sedaj prihranim o le
tno 550 tiso č to n  m azuta in ku
rilnega olja torej potrjuje p ra
vilnost odločitve, da počasi 
prehajam o na to vrsto energije.

...da v zadnjih dveh letih po
svečamo km etijstvu vse več 
Dozornosti. Z ato  ni čudno, če 
i zanim anjem  prisluhnem o 
lapovedim  strokovnjakov. Ju 
goslovansko km etijstvo naj bi 
etos izvozilo za 1,5 milijarde 
io larjev  km etijskih pridelkov, 
ia nadaljnih 600 m ilijonov do- 
arjev pa jih  bo prodalo  tujim 
:uristom — v Jugoslaviji, seve
da. To pa bo tudi naj večja po
stavka v našem  izvozu. Ven
dar — vsota 2,1 milijarde 
dolarjev ni niti približno tista 
številka, ki jo  naša država lah- 
<o doseže z izvozom  prehram 
benih izdelkov. S trokovnjaki 
pripravljajo vrsto ukrepov, ki 
bodo pospešili km etijsko pro- 
zvodnjo, v kateri bo že letos 
istvarjenih 55 odsto tkov  na
rodnega dohodka. Ko smo že 
bmenjali zelene bankovce - ne 
;memo pozabiti, da bodo to 
lajcenejši dolarji, zato m ora- 
no  km etijstvu res posvetiti še 
/eč pozornosti in od besed 
preiti k dejanjem .

...da bo naša država dobila 
letos od turizm a okoli 1,2 mi
lijarde dolarjev. Prvi obiski 
napovedujejo dobro  sezono. 
M arka in šiling sta revalvirala, 
lira in pezeta sta zmanjšali svojo 
vrednost, d inar je zdrsnil nav
zdol za 16 odsto tkov. Kaj te 
devizne „igre” pomenijo? Odgo
vor je  kratek: naša ponudba je 
postala še bolj konkurenčna, 
zlasti na obeh najm očnejših 
iniciativnih tržiščih: v ZR 
Nemčiji in Avstriji. In še p oda
tek: letos je  naša turistična ko
šarica (buteljka vina, kava, 
sladoled srednji turistični me- 
nu, viski) vredna 531 dinarjev, 
v G rčiji 1210 dinarjev, v ZR 
Nemčiji 1580 in v Avstriji 1380 
dinarjev.

NAS POGOVOR
Eni 
z zabave, 
mi z dela

Ena izmed upokojenih de
lavk tovarne Beti, ki so delale 
v barvarn i, je Pepca H orvat. V 
delovno organizacijo je prišla 
1956. leta.

„Najprej sem delala v pletil- 
nici. Prostore sm o imeli tam , 
kjer je danes tovarna Novoteks, 
potem  se je  pletilnica preselila 
v Carjevo hišo, kjer je danes 
prodajalna N ovoteksa. Selila 
sem se še enkrat, in sicer v 
današnje prostore tovarne. 
Spom injam  se, da smo imeli v 
začetku proizvodnjo zelo zas
tarelo , če jo  prim erjam o z da
našnjim i stroji, seveda. Pletilni 
stroji so bili ročni, ko pa smo 
dobili električne, je bilo moje 
delo na njih zaradi tankih  igel 
in mojega slabega vida zelo 
naporno , zato sem se takoj, ko 
je začela obratovati barvarna, 
zaposlila pri ka lan d ru ,” je de
ja la  H orvatova.

K ako težko je bilo v začet
ku, je vedela dobro  povedati 
tudi Pepca. „Vendar smo se 
navadili. Delavci smo nekako 
držali skupaj in težko bi se 
našel kdo, ki bi zamenjal 
delovno m esto, četudi bi bilo 
boljše od tistega v barvarn i.”

15 let, najprej v pletilnici, 
potem  v barvarni, je H orvato 
va delala v treh izmenah. „To 
seveda ni bilo lahko, a se 
človek navadi. T ak ra t še ni

bilo prostih sobot in spom i
njam se dogodka, ko sem dela
la še v pletilnici pri Carju. Bilo 
je  na novoletni dan, ko so se 
ljudje zjutraj vračali dom ov z 
^abav, mi pa z dela.”

Deseto leto teče, kar je Pep
ca H orvat v pokoju. D anes je 
vesela ko ve, da delavci v bar
vani ne deljo več v tako  težkih 
delovnih razm erah, da imajo 
m oderne stroje, skratka, da je 
njihovo delo lažje kot je bilo 
pred dvajsetim i leti delo prvih 
Betinih barvarjev.

B. M.

Še vedno  
je del Beti

Letos m ineva 20 let, odkar 
je  v Beti začela obratovati b ar
varna. M ed delavkam i, ki so 
delale v njej, a so se že pred 
njenim  jubilejem  upokojile, je 
tudi K ristina K očevar iz M e
tlike.

„V Beti sem prišla leta 1967 
ter od vsega začetka delala na 
suhi apreturi. Po trinajstih  le
tih sem se zaradi nesreče m o
rala invalidsko upokojiti, ven
d ar priznam , da bi bila še 
vedno raje za strojem  kot pa 
upokojenka. Devet let sem de
lala v treh izm enah. Ni mi bilo 
težko in prav  rad a  sem delala 
ponoči, saj sem tudi več za
služila, življenje paam i kot 
sam ohranilk i ni bilo lahko. 
Ko sem se upokojila , je bilo 
življenje še težje, saj je bila 
pokojnina m ajhna, vzdrževati 
pa sem m orala tudi nečaka,” 
pove K ristina.

Ko je prišla K očevarjeva v 
barvarno , so bile razm ere 
boljše kot v začetku, a še 
vedno težje kot d rugod po to 
varni. V endar se je  navadila in 
nikoli ni pom islila, da bi odšla 
drugam . Tudi s sodelavci se je  
lepo razum ela in gotovo so 
prav zaradi tega, ker so delali v 
težkih razm erah, to liko  bolj 
držali skupaj. „V edno smo 
govorili, da je barvarna srce 
tovarne ,” se spom inja.

K ljub tem u da je upokoje
na, K ristina še vedno čuti, da 
je del Beti. Poje v mešanem 
pevskem  zboru, včasih obišče 
sodelavce v tovarn i, ob 8. m ar
cu pripravi delovna organiza
cija svojim upokojenim  delav
kam  sprejem , vsak mesec paPEPCA HORVAT

KRISTINA KOČEVAR

upokojencem  pošiljajo tudi 
Vezilo.

„Četudi sem se s težkim 
srcem upokojila  (saj bi rada 
delala, so zdravniki p riporoči
li drugače), pa mi sedaj ni dolg 
čas. Ne razum em  tistih up
okojencev, ki neprestano ta 
rnajo, kako jim  je dolg čas. Jaz 
imam dela vedno dovolj, saj 
opravljam  vrsto funkcij v raz
ličnih društvih in v hišnem sve
tu, poleg tega obdelujem  tudi 
v inograd in njivo. Pa venda- 
r, "pristavi K ristina „bi še 
vedno raje delala v delovni 
organizaciji.”

Ob koncu Kočevarjeva ni 
pozabila pozdraviti vseh de
lavcev v Beti, predvsem tistih, 
ki so pred petim i leti, ko se je  
ponesrečila, pokazali toliko 
razum evanja.

O S E M  N O V I H

Statistika trd i, da je bilo 
letošnjega aprila  v Sloveniji 
nezaposlenih približno 15.700 
ljudi. To je skoraj 500 m anj, 
kot ob koncu lanskega leta. 
Iz M irne peči sporočajo, da 
imajo ta  čas zaposlenih o k 
oli 120 delavk in delavcev, 
nazadnje pa so zaposlili še 
osem novih delavk, ki so se 
zaposlile v tem  tozdu razve
selile iz dveh razlogov: boljši 
kos kruha si bodo služile v 
dom ačem  kraju, pa tudi 
sicer na zaposlitev v času, ko 
je do službe težko priti, niso 
računale. Novim  delavkam  
želimo, da bi se v kolektivu 
dobro  počutile, obenem  pa 
jih vabim o k sodelovanju. V 
kratkem pričakujemo njihov 
prispevek o prvih vtisih v tej 
temeljni organizaciji.

I. K.



IZLET
Poučno 
in zanimivo

Pri zbiranju prijav za na ta 
izlet smo imeli veliko težav. 
Kljub tem u pa smo zdaj vsi 
zelo zadovoljni, saj verjetno v 
lastni „režiji” v treh dneh nik
oli ne bi videli in doživeli 
toliko stvari. Resje bilo vožnje 
malo preveč, vendar, ker smo 
se večji del vozili ponoči, se je 
dalo in splačalo potrpeti. Pot 
nas je vodila po avtocesti do 
rumskega križišča skozi Sabac, 
kjer pa se nismo ustavili, ker še 
ni bilo „vašara u Sabcu”. Zato 
pa smo tisti dan nenačrtno, 
vendar natančno spoznali kraj 
Kostojeviči, tik pred Titovim 
U žice m.

Kraj niti ni zgodovinska niti 
naravna znam enitost, čeprav 
je stisnjen v lepi, mirni dolini, 
kjer smo tišino motili le mi, 
izletniki. Ogled kraja nam  je 
omogočil naš nov, 6 dni star 
avtobus. Nekaj se je pocedilo 
pod zadnjim delom kot bi 
opravil malo potrebo, stro
kovnjaki pa so takoj ugotovili, 
da je šla „lajtunga k vragu”. 
Bilo je potrebno zares veliko

naporov in vsa zbranost na
šega šoferja Vlada ter pom oč 
avtobusnega servisa iz Titovih 
Užic, da smo lahko nadaljevali 
komaj začeto pot. Verjetno pa 
bodo Kostojevičanom ostali 
še dolgo v spom inu Slovenci, 
ki jih je bila polna gostilna, pa 
tudi obe kafani in še kaj.

Popoldne smo si ogledali še 
dva pom nika naše polpretekle 
dobe in spomenik na Kadi- 
njači in spomenik na Tjenti- 
štu, paaše znam eniti m ost 
M ehmet paše Sokoloviča v 
Višegradu, ki ga je do sedaj 
večina od nas poznala le iz 
Andričeve knjige M ost na D ri
ni. Pozno zvečer smo imeli 
priložnost videti še D ubrovnik 
ponoči, kar je tudi vredno 
pozornosti. No, prenočili smo 
vsi na enem babjem kolku, oz. 
v hotelu na Babinem kuku, le 
da eni od tega spanca niso ime
li dosti koristi, ker so šli raje v 
disco.

Tudi D ubrovnik je večina 
poznala le iz fotografij, filma 
ali televizije, zato smo po
slušno hodili za našim vo
dičem, ki nam  je razkazal velik 
del starega dela mesta: vrata 
Pile, staro lekarno, sam ostan, 
cerkev sv. Vlaha, katedralo, 
gradske zidine in pa seveda St- 
radun. Piko na i ogledu smo 
dali še s povzpetjem na okrog 
500 m visoki SRD, kam or smo 
se peljali z gondolo. Resje bilo

z nami nekaj junakov, ki imajo 
raje trdna tla pod nogami, ven
dar nas to ni motilo. Njih pa 
tudi ne.

Na poti v Split smo se usta
vili še v slikoviti M akarski, 
opazili, da je tudi letos morje 
polno meduz. V Splitu pa smo 
si ogledali Dioklocijanove pa
lače, sprehod po tržnici, cerkev 
sv. Duje, športne objekte na 
Poljudu in še kaj. Zadnji dan 
izleta, že na poti dom ov, smo 
se tudi kopali, si ogledali šib- 
eniško katedralo in se ustavili 
še pri slapovih Krke. K ar malo 
žal nam  je bilo, da nam ni šla 
še kakšna lajtunga, da bi dlje 
časa ostali v Dalmaciji. Ker pa 
proti času ne pom aga nobeno 
orožje, smo se preko dalm a
tinske Zagore, čez Drniš in 
Knin spustili v Bosno do D r
varja, ki je bil naša zadnja pos
taja. Ne sam o, d a je  bil to velik 
izlet zato, ker smo prevozili 
veliko kilometrov, potovali po 
treh republikah in veliko vide
li, velik je bil tudi zato, ker 
smo se vrnili vsi zadovoljni in 
polni vtisov o drugih krajih, ki 
so ravno tako naši, pa jih ne 
poznam o zadosti. Poleg vtisov 
pa imamo še polno spominkov 
in seveda tudi fotografij, saj 
smo se fotografirali skoraj pri 
vsakem malo večjem kamnu. 
Za spomin.

B. M.

v Belgiji 6,51, v Franciji 9,38, 
Italiji 13,30, Nizozemski 6,45, 
ZR Nemčiji 5,46, Veliki Brita
niji 7,23, v Jugoslaviji 34,24 
minut. Od tedaj se je pri nas 
bencin nekajkrat podražil, do
hodki pa so realno padli. Torej 
je jasno, da m oram o pri nas 
tudi danes za liter bencina de
lati več kakor 34 m inut in 24 
sekund.

...d a je  od 15. m aja 1982, ko 
je začel delati sedanji sklic 
skupščine Jugoslavije, pa do 1. 
maja letos, bilo 28. zasedanj 
zborov, na katerih so prouče
vali 269 točk dnevnega reda. 
Zbora sta sprejela 145 zako
nov in drugih skupščinskih 
aktov. Za ilustracijo naj zapi
šemo, d a je  zvezni zbor predlo
žil več kot 270 am andm ajev k 
predlogom  zakonov, ki so bili 
pred tem zborom . Stalni delo
vni organi obeh zborov so 
imeli v tem obdobju 511 sej, 
na katerih so obravnavali več 
kot 1500 točk dnevnega reda, 
skupni delovni organi obeh 
zborov pa so imeli 56 sej s pri
bližno 350 točkam i dnevnega 
reda. V obeh zborih je bilo v 
tem obdobju zastavljenih 118 
delegatskih vprašanj. To so 
podatki, ki jim  komaj lahko 
verjamemo. Pa vendar so res
nični in pričajo o izredno inte
nzivnem in zelo razvejanem 
delu skupščine Jugoslavije.

...da so nadvse zanimive pri
merjave z avstrijskimi cenami. 
Tako velja v hotelu B katego
rije v Avstriji goveja juha 
64,50 dinarjev, pri nas 35, du
najski zrezek velja v sosednji 
državi 344, pri nasv200 din, bi
ftek 387 din, 300 dinarjev v na
šem hotelu, liter belega vina v 
Avstriji 387, pri nas 200 dina
rjev, kava v Avstriji 94,60 di
narjev, pri nas 30 dinarjev, ste
klenica cocacole prek meje 
77,40 dinarjev, pri nas 50 dina
rjev (1 šiling = 4,30 dinarja). 
Torej — naše cene so resnični 
adut naše turistične ponudbe 
v letošnjem letu.

PO U Č N O  IN ZANIM IVO, A KRATKO —  Po zadovoljnih obrazih sodeč lahko trdimo, da nobeden 
od udeležencev izleta teh kamnitih stopnic ne bi zamenjal za direktorski fotelj.



ZAHVALA

Ob smrti najinega očeta 
Jožeta Pirkoviča se iskreno 
zahvaljujeva vsem, ki ste mu 
podarili cvetje, nam izrekli 
sožalje in pokojnika spremili 
na njegovi zadnji poti.

Ivica Flajnik in 
Jože Pirkovič

ZA H V A LA

Ob boleči izgubi očeta 
Nikole M lačka se iskreno 
zahvaljujem osnovni orga
nizaciji sindikata TO ZD  
konfekcija M etlika za po
darjeni venec, sodelavcem 
pa za denarno pom oč.

Milka Lukunič

ZAHVALA

Ob prerani in nenadni 
smrti najinega sina Zdrav
ka Cigiča se iskreno zahva
ljujeva sodelavcem iz te
meljne organizacije met- 
raža za vence in denarno 
pom oč, šoferjem in sode
lavcem iz tehničnega servi
sa za vse, kar so storili za 
naju, osnovni organizaciji 
sindikata Tozd m etraža ter 
vsem, ki so nam  stali ob 
strani v teh za naju res te
žkih trenutkih. Hvala vsem, 
ki ste nam  izrekli sožalje in 
vsem, ki ste najinega Zd
ravka pospremili na njego
vi zadnji poti. Še posebej se 
zahvaljujeva sodelavcem 
Zdravka iz TO ZD  pletilni- 
ca za vsestransko pom oč in 
organizacijo pogreba. Ena
ka zahvala gre industrijske
mu gasilskemu društvu in 
mladincem.

Stanka in Ivan Cigič

NEKDAJ SO  BILE LESENE KADI — Mladi delavci, ki danes delajo v Metražinem obratu 
Barvarna, si niti predstavljati ne morejo, kako so prvi barvarji barvali blago ročno v lesenih 
kadeh. Danes opravljeno delo s pritiskom na gumb. Stroj za barvanje bombaža na fotografiji 
je eden najmodernejših v naši domovini, imenuje pa se rotosteam.

POGOVOR
Milan Ivanetič, mojster me

hanik v metliški Beti, sicer ni 
bil takoj pripravljen na pogo
vor, saj ni želel, da bi ga kovali 
v zvezde, ko pa mu razložimo, 
da gre predvsem za to, da bi 
tudi drugi zvedeli kaj več o ko
njičku, s katerim  se ukvarja 
šele leto dni, je kaj rad 
spregovoril. M ilan je namreč 
m aratonec, na nedavnem  m a
ratonu Treh src, ki ga prip ra
vlja Radenska, pa je v svoji 
starostni kategoriji osvojil prvo 
mesto.

„Teči sem začel pred letom 
dni, za ta šport pa me je na
vdušila sestra, ki teče že dlje 
časa. T reniram  redno, štirik
rat do petkrat na teden, 
povprečno pa pretečem okoli 
10 kilom etrov na dan. Imam 
svojo progo, in sicer iz Metlike 
do Trnovca, Lokvice, Bušinje 
vasi do križišča cest, ki peljeta 
proti Radoviči in Slamni vasi 
in nazaj," je povedal Ivanetič, 
ki je lani prvič nastopil na 
malem m aratonu Treh src (21 
kilom etrov) v Bovcu in Kranju 
ter prav tako na mednarodnem 
malem m aratonu v Umagu. 
Vidnejših uspehov lani ni imel, 
lahko pa je prim erjal svojo 
vzdržljivost z vzdržljivostjo 
vrstnikov in tudi to  je bila zanj 
pom em bna izkušnja.

Na letošnjem spomladanskem 
m aratonu Treh src pa je prvič 
tekel m araton (42 kilometrov) 
ter v starostni skupini od 45 do 
50 let osvojil prvo mesto.

„Moj cilj je bil, da pridem do 
cilja, nikoli pa še pomislil

MILAN IVANETIČ
nisem, da bi zmagal, da sem 
zmagovalec. Sicer pa je v moji 
skupini prišlo na cilj le 6 
tekm ovalcev.”

Kako množična je ta  teka
ška prireditev pa pove po
datek, da je letos v devetih 
starostnih kategorijah v teku 
na 10, 21 in 42 kilom etrov na
stopilo 2200 žensk in moških.

V letošnjem letu bo Milan 
pomeril svoje moči še na nekaj 
m aratonih, tako na jesenskem 
teku Treh src v Kranju in Bov
cu ter na Plitvičkih jezerih, 
spomladi na malem m aratonu 
v Delnicah, pred kratkim  pa se 
je udeležil tudi partizanskega 
m arša v Kumrovcu na 26 
kilom etrov dolgi progi.

Milan Ivanetič pa ni le 
dober m aratonec, temveč je že 
29 let zvest tudi metliški mes
tni godbi na pihala, kjer igra 
bas. „Hodil sem v osmi razred

osnovne šole, ko se je vrsta 
mojih prijateljev odločila, da 
začne igrati v godbi na pihala, 
zato sem se odločil tudi jaz. 
Nekateri med njimi sedaj ne 
igrajo več, jaz pa še vedno vzt
rajam in gotovo bom še nekaj 
časa ostal pri godbi.” In ne le 
to, da Milan m alodane že tri 
desetletja vztraja pri mestni 
godbi, za igranje je navdušil 
tudi hčerko, ki igra klarinet od
11. leta.

„Sedaj so v godbi v glavnem 
mladi — jaz sem s svojimi 45. 
leti že veteran. Tako se nam ni 
potrebno bati za prihodnost 
godbe,” pove Ivanetič. Za 
prihodnost godbe, ki igra zelo 
kvalitetno, se v Metliki zares 
že dolgo časa ne boje V£č,saj je 
mladih, ki se navdušujejo za 
igranje v njej, vedno več. „To, 
da igramo tako kakovostno, 
pa je po mojem mnenju v veli
ki meri odvisno od zavzetosti 
vsakega posam eznika, za to pa 
je potrebnih tudi veliko vaj. 
Vadimo dvakrat na teden, na
stopov pa im am o kar 80 do 90 
na Jeto .”

Če smo na začetku rekli, da 
bomo predstavili konjiček Mi- 
laS8 Ivanetiča, smo se nek
oliko zmotili, saj ima Milan 
ka!r< dva konjička, ki se, čeprav 
sta  popolnom a različna, v 
njegovem življenju lepo dopol
njujeta. Če je pri godbi na pi
hala Ivanetič vztrajal tri deset
letja, potem  gotovo tudi teka 
na dolge proge ne bo opustil 
kar čez noč.

M. B.



IZ DOMAČIM LOGOV
Keglji 
padajo

Iz našega m irnopeškega to
zda dobim le malo vesti, čerav
no je obljub, da bo gradiva za 
Vezilo dovolj, kar preveč. Kaže 
pa, da je le prišlo do osvežilnih 
vetrov, ki bodo pregnali m ore
čo in dolgočasno sapico. Z de
kleti, ki so obljubila redno 
oglašanje, se veselimo, da so- 
časi balzam iranih sklepov bal
zamiranih ljudi o rednem pi
sanju mimo. Pa preberim o ne
kaj prvih notic:

IN ŠPEKTORICA  
BREZ DELA

V začetku junija  je mirno- 
peški tozd obiskala republi
ška inšpektorica. Zanimalo 
jo  je predvsem varstvo de
lavcev. Obisk je bil dokaj 
dolg, obrazi naših odgovor
nih resni, pa vendar ob kon
cu ni bilo nič kaj posebno 
resnega. Kaže, da v tej naši 
delovni organizaciji vedo, 
kako se streže tem stvarem , 
dodajm o le, da je stroga 
inšektorica nekaj napak le 
odkrila. V hipu so bile 
odpravljene.

DIREKTOR NA TV

M edtem ko je inšpektori
ca vnesla nekoliko več življe
nja v organizaciji v dopol
danskih časih, je bilo živahno

VEZILO, glasilo delovni 
ljudi DO Beti in Kometa, 
ureja uredniški odbor Toni 
Gasperič (davni in odeov or
ni urednik), Sl obodanka Vi
detič, Janez Žele, Desimir 
Milovanovič, Vida Segina, 
Manja Jakljevič, Jože Ger- 
kšič, Tone Omerzel, Ivica 
Rajgelj, Jožica Cigič, Zden
ka Geddč, Branko Herak, 
Milena Pavuna, Zvonka Go
renc, Sonja Zorc, Marjetka 
Žele, Mdka Mavnn, Jože 
Novak, Vera Kostelec, Mio- 
mir Čikič, Ivan Brodarič in 
Irena Kostevc. Tehnični 
urednik: Janez Pezelj. Vezi
lo izhaja v nakladi 2300 iz
vodov, in sicer enkrat na me
sec. grafična priprava in tisk 
DITC Novo mesto. Naslov 
izdajatelja: BETI, Tovarni
ška 2, Metlika.

tudi okoli 12. ure. Ob tem 
času je našo temeljno orga
nizacijo obiskala ekipa lju
bljanske televizije, ki je pri
pravljala . oddaje  za  „Naš 
k raj”. T okrat so - televizijci 
na filmski trak posneli Mirno 
peč. Ker igra Beti v tem kra
ju  pom em bno vlogo; so 
kamere zabrnele tudi-v'naših 
proizvodnih dvoranah. D o
poldan, ko je snemalec za 
oddajo zbiral ..delovne” ka
dre in popoldan, ko se je 
pred kam ero postavil direk
tor Anton Bevc. V 'kratkem 
intervjuju je predst&Vil mir- 
nopeško Beti, po u aaril.d a je  
ta organizacija -prinesla v 
m irnopeški konec-movome- 
ške občine veliko novega 
življenja, opozoril na  -sode
lovanje med krajem: orga
nizacijami in šolam i in za
ključil z besedami, da posta
ja  M irna peč krafin lad ih , to 
pa pomeni, da ima v išk o  za
slug za to resnico tudim aša 
Beti.

KEGLJI P AD AJO
Sindikalna osnovna orga* 

nizacija je tudi v času, k« 
naše misli počasi uhajajo na 
morje, v planine, k soroo* 
nikom, znancem ali prija te
ljicam, dokaj aktivna. Nad
loge, ki so si jih člani orgaf 
nizacije zastavili na začetka 
leta, so več ali manj o p rav 
ljene, med najbolj delavnimi 
pa so zagotovo „vese!e d e k t-  
ce” ali naše kegljavkt Če
ravno vreme za ta  šport ni 
najbolj naklonjeno, se dokaj 
redno zbirajo. Razumljivo 
je, da vrsta ni popolna, saj 
terja delo na polju tudi iz
kušene kegljavke. Pa vendar 
so steze pri N ovljanu takrat, 
ko so na vrsti M irnop- 
ečanke, polne in keglji pa
dajo kot zastavo. Še povsem 
drobna vestica: v času sne
m anja oddaje za Naš kraj so 
dekleta pripravila takoj po 
snem anju dvoboj s tele
vizijsko ekipo. Po izenače
nih metih so v začetku zas
tavljeno stavo dobile gos
titeljice. Povemo naj, da so 
kegljale bolje, kot pa so po
kazale pred kam eram i. Je  to 
bil trik ali trema?

Široko 
področje

Za pogovor z Betko Barbič 
iz Kom eta, ki že dobro leto 
vodi delegacijo za kulturo, 
telesno kulturo in razisko
vanje, sem se odločila zato, da 
se bralci seznanijo tudi s 
področjem  delovanja delegacij 
v naši delovni organizaciji.

Betke ni potrebno posebej 
predstavljati, saj dela v Kome
tu že dolga leta, opravlja pa 
dela in naloge vodje traku v 
proizvodnji. Poznamo jo tudi 
po delovanju v sam oupravnih 
organih in delegaciji.

Področje delovanja delega
cije, ki jo  vodi Betka, je široko, 
saj pokriva tri interesne de
javnosti. V endar zaradi tega, 
kot je povedala Betka, nimajo 
težav, ker je delegacija šte
vilčno močnejša, in ker delega
ti disciplinirano ter odgovorno 
opravljajo zaupno funkcijo.

„Se sestajate pogosto?”
„Niti ne”, je odgovorila Bet

ka in nadaljevala, ..sestajamo 
se pred vsako sejo skupščine. 
Teh ni bilo veliko. Telesnokul- 
tu rna skupnost in raziskoval
na skupnost sta imeli po eno 
sejo, občinska kulturna skup
nost pa tri. Skupaj pet sej in 
tolikokrat se je sestala tudi 
naša delegacija.”

Na vprašanje, kaj je bilo na 
dnevnih redih, je Betka pove
dala, da so na seji Telesnokul- 
turne skupnosti izvolili novo 
vodstvo, se seznanili z novo 
organiziranostjo in sprejeli 
poslovnik o delu skupščine. 
Na skupščini raziskovalne sku
pnosti so izvolili novo vodstvo. 
Na skupščinah občinske kul
turne skupnosti pa so sprejeli 
program  dela, poslovnik, ob
ravnavali statut, soglašali z us
tanovitvijo Zavoda za varstvo 
narave in kulture dediščine v 
Novem mestu, obravnavali fi
nančno poslovanje v letu 1982, 
osnutek finančnega načrta za 
1983. leto itd.

Betko so čakale obveznosti 
v proizvodnji in za pogovor ni 
bilo več časa.

J. A.

...da ni bilo niti enega bral
ca, ki bi v uredništvo Vezila 
vprašal, zakaj v minuli številki 
ni bilo rubrike „Ali veš...” Ali 
pom eni, da bralci te rubrike 
sploh ne berejo? Upajm o, da 
ne. V uredništvu smo se odlo
čili, da z njo nadaljujemo. In 
še pojasnilo, zakaj je ni bilo v 
5. številki. Izšli smo samo na 
osmih straneh, sredino pa smo 
namenili fotoreportaži, tako 
da nam je zmanjkalo prostora. 
Pa nadaljujm o. Ali veš...

...da je v naši državi najbolj 
donosno peti. Po nekaterih 
podatkih o najvišje prijavlje
nem dohodku, je rekorder, kot 
se spodobi, v našem glavnem 
mestu. Piše se Saban Saulič, in 
poje tako imenovano „novo- 
kom ponirano” glasbo, ki bi ji 
povsem m irno lahko rekli na
rodna glasba. V beograjski ob
čini Rakovica je prijavil 
4.684.815,00 dinarjev. Ko so 
ga povprašali o številki, je po
vedal: „Kar verjeti ne morem, 
da je šlo toliko denarja skozi 
moje roke!” Kaj naj zapišemo 
mi? Tudi mi ne m oremo verje
ti, da je najbolj donosno peti.

...da Jugoslovani delamo za 
liter goriva daleč največ časa. 
Statistični izračuni so dokazali, 
da m oram o za liter bencina 
delati 34 minut. D a bo zadeva 
bolj jasna, naj takoj zapišemo, 
da smo si pom agali z izračuni, 
ki so bili objavljeni v glasilu 
„Naftagasa”, kjer so za pri
merjavo vzeli cene goriva s 3. 
marca lani. (Liter super benci
na je stal 30,50 din). Pa poglej
mo, koliko m inut delamo za 
nakup litra supra:

...da so na Kosovu, kjer je v 
stanovanjski politiki prevla
dovala anarhija, napravili bis
tvene premike. Kaže, da so vr
nili okoli 100 stanovanj, katerih 
najemniki imajo hišo, ali pa so 
se vselili nezakonito. Od tistih, 
ki niso plačevali najem nin, so 
izterjali večji del obveznosti, 
prav tako pa so vrnili okoli 400 
hektarov nezakonito pridolje- 
nih zemljišč. Ti uspehi so re
zultat večmesečne zahtevne in 
dobro organizirane družbene 
akcije pri odkrivanju in odpra
vljanju negativnih pojavov v 
pokrajini.

BETKA BARBIČ



ZANIMIVOSTI
Kaj je pravzaprav narisal 
Rembrandt
Skupina nizozemskih umetnostnih zgodovinarjev, ki je bila us
tanovljena leta 1968, da bi ugotovila avtorstvo vseh platen, k ijih  
pripisujejo velikanu evropskega slikarstva Rembrandtu Harmen- 
szu van Rijnu (1606— 1669), je ugotovila, da so vsaj polovico 
umetnin, za katere je doslej vladalo prepričanje, da so Remb
randtova zgodnja dela, \  resnici naredili njegovi učenci in 
posnemovalci.

V knjigi, ki jo  bodo v 
kratkem  izdali in za katero 
eden od strokovnjakov pravi, 
da bo „v svetu um etnosti poči

la kot bom ba” je petčlanska 
skupina razložila, da je  med 93 
deli, ki so veljala za Remb
randtova zgodnja dela, 44 
platen, nastalih v obdobju 
med 1625 in 1631, ki so jih 
naslikali njegovi učenci in 
posnemovalci. Le 42 slik je 
mogoče z gotovostjo pripisati 
Rem brandtu; avtorstva preos
talih sedmih slik pa ni mogoče 
ugotoviti. Vodja skupine stro
kovnjakov Josua Bruyn, p ro
fesor um etnostne zgodovine 
na univerzi v A m sterdam u, pa 
ni hotel povedati, za koliko se 
bo zm anjšala vrednost nekate
rih slik po izidu knjige; dejal je 
le, da presenečenje ne bi smelo 
biti preveliko, saj so že prej 
sumili o avtentičnosti 44 zgo
dnjih R em brandtovih del.

V štirinajstih letih so niz
ozemski um etnostni zgodvi- 
narji preiskali na stotine Rem
brandtovih del širom po svetu.

Med svojim delom so upora
bljali najnovejše tehnike, med 
drugim  snemanje z rentgenski
mi žarki, tehniko infra rdeče 
fotografije, u ltra vijolično žar- 
čenje in dendrokronologijo t. 
j. ugotavljanje starosti lesenih 
plošč, na katere so naslikana 
mnoga Rem brandtova dela. 
Angleško pisana knjiga, ki jo  
bodo v kratkem  izdali na Niz
ozemskem in še v nekaterih 
drugih državah, je prva od se
rije petih knjig s skupnim  na
slovom „A C orpus of Remb
randt Painting” (Celotno Re
m brandtovo slikarstvo). Pred 
nekaj dnevi so jo  predstavili v 
Leidenu, kjer je bil Rem brandt 
rojen.

Velik del omenjenih zgo
dnjih R em brandtovih slik je v 
javnih zbirkah in muzejih in 
vse lastnike so o rezultatih 
raziskav obvestili, še preden so 
jih objavili. Skupina je med 
drugim  ugotovila, da je v 
am sterdam skem  Rijksmuseu- 
mu le ena sama slika, za katero 
so doslej mislili, da jo  je nasli
kal Rem brandt in ki ni njego
vo delo, am pak je njen avtor 
Jan  Lievens.

Nenavaden prizor se je  nu
dil Metličanom  v ponedeljek, 
20. junija, okoli 13. ure. Ma
njši tovornjak, ki je  vozil sk 
ozi M etliko proti pošti, je  bil 
umetelno naložen z razno
raznimi paketi. Zdelo se je, 
kot da gre naravnost v cirku
ški šotor, kjer ga bodo pos
tavili ko t cilj ljudstvu, k i bo 
vanj metalo žogice. Mar
sikdo se je  začuden ozrl za 
tovornjačkom. in ko je  že 
kazalo, da bo eden manjših 
paketov padel na pločnik, je  
voznik, hote ali nehote, z 
lahnim manevrom povzročil, 
da se je  tovornjak nagnil in 
vsi paketki so, majaje sicer, 
ostali na tovornjaku. Vse 
skupaj je  trajalo le nekaj mi
nut, dokler se tovornjak ni 
ustavil pred pošto. Iz  kabine 
so izstopili trije možakarji. 
Zadovoljni, zakaj tokrat so 
vsi paketi prispeli, kam or so 
morali. Še bolj zadovoljni pa 
bodo bržkone naslovniki. 
Tokrat bodo dobili pošiljke, 
k i so jih  očitno pripravili v 
Beti. (Le koliko paketov je  
ob podobnih vožnjah ko
nčalo v Metliki?) Vprašanje 
pa je, če bi bili trijg m ožaka
rji tako zadovoljni, ako bi jih  
med vožnjo ustaviI miličnik. 
Očevidci so namreč trdno 
prepričani, da tako „ cirku
ško" naložen tovornjak za
gotovo ne sodi na cesto.

Z. J.

Minilo je že dobro leto, 
odkar deluje v prostorih 
TOZD konfekcija Dobova 
agencija Temeljne posavske 
banke Krško. To pomeni 
Dobovčanom veliko, saj so 
prej opravljali denarne za
deve v Brežicah. Banka 
opravlja vse bančne posle, 
razen dajanja potrošniških 
kreditov, del sredstev pa gre 
tudi za kredite gospodar
stvu.

V banki sta zaposlena dva 
delavca, ki imata polne roke 
dela, posebno še ob izplačil
nih dnevih, saj vse organiza
cije združenega dela v Dobo
vi izplačujejo osebne dohodke 
preko te ekspoziture. Ob 
enoletnem jubileju jim želimo 
veliko uspehov. (Foto: Bran
ko Matkovič)

'Pravoverni’
Slovenci

Sliši se skoraj neverjetno, 
toda Jugoslovani smo, p ra 
vzaprav postajam o, narod 
varčevalcev. Se bolj zani
mivo je to , da vloge obča
nov na deviznih knjižnicah 
in računih kljub zmanjševa
nju standarda naraščajo. 
Pri realno manjših osebnih 
dohodkih in pri povečanju 
cen na trgu je to  na prvi 
pogled celo smešno.

Jugoslovani so, tako po
ročajo v Politiki, 10. maja 
letos imeli na deviznih 
računih, deviznih knjižicah, 
kakor tudi na tekočih žiro 
in drugih računih, skoraj 
883 milijarde dinarjev. Še

bavno je to, da Jugoslovani 
v bankah in na poštah spra
vljamo v glavnem le de
vizne novce in bankovce, 
dinarjev pa je kaj malo.

Po podatkih je nam reč v 
bankah vloženih komaj tri
deset odstotkov vseh sred
stev, vse drugo pa imajo 
jugoslovanski državljani v 
devizah. Najbolj „pravover- 
ni” smo pravzaprav v Slove
niji, kjer v dinarsko veljavo 
še najbolj zaupam o; od 
stodveh milijard dinarjev, 
kolikor jih je na slovenski*' 
knjižicah in računih, je 43 
milijard dinarjev, drugo pa 
v devizah. Sicer pa imajo 
največ prihranjenega Srbi, 
v tej republiki je na bankah 
in na poštah prihranjenih 
dobrih dvestodevetdeset mi
lijard dinarjev, od tega čez 
dvestodeset v tujih valutah. 
S skoraj dvestošestdesetimi

sledi hrvaška republika, 
Bosanci in Hercegovi so 
tretji, 10. maja 1983 so ime
li vloženega denarja skoraj 
za 114 milijard naših di
narjev. Prav tfa koncu z vlo
gami v bankah ali poštah so 
prebivalci Kosova, ki pa 
imajo, tako vsaj kaže, ve
liko manj zaupanja v jugo
slovanski dinar kot Sloven
ci; komaj 15 odstotkov 
njihovih vlog je dinarskih.

Zdaj verjetno ni čas, da 
bi se spraševali, kaj torej di
nar pri varčevanju v Jugo
slaviji sploh pom eni, res je 
le, da bo pri sedanjem (pra
vilno naravnanem ) pada
nju dinarja v primerjavi z 
drugimi denarnim i vredno
stmi, celotna dinarska vlo
ga Jugoslovanov sorazm e
rno še padal, vloge v tujih 
valutah pa bodo sorazm er
no, v dinarje preračunano
n n i i a r l o  ?  O  n o r o j ^ o l p


